

Personal Information

Name: Dr. Abdurrahman A. Howsawi
Date & Place of birth: 1958, Makkah, S. A.
Marital Status: Married
Permanent Address:
King Fahd University of Petroleum and Minerals
Box 1993, Dhahran 31261, Saudi Arabia
Work (9663) 860-2733 Fax (9663) 860-2793
E-mail: howsawi@kfupm.edu.sa



Academic Qualifications

Ph.D. in Quran Sciences, Imam Mohammad Bin Saud Islamic University, Riyadh, SA, 2001.

M.S. in Quran Sciences, Imam Mohammad Bin Saud Islamic University, Riyadh, SA, 1993.

B.S. in Quran Sciences, Imam Mohammad Bin Saud Islamic University, Riyadh, SA, 1987.

B.S. in Applied Mechanical Engineering, University of Petroleum and Minerals, Dhahran, Saudi Arabia, 1981.

□ إجازة في قراءة القرآن بسند متصل إلى رسول الله، برواية حفص عن عاصم 1408هـ

Certification (Ijazah) on recitation of the Qur'an based on continuous chain of rectifiers reaching up to the Messenger of Allah (pbuh) according to the tradition of Hafs 'An 'Asim (1988)

□ حفظ القرآن الكريم بحلقات المساجد بمكة المكرمة 1393هـ

Memorized the Qur'an in Qur'anic Circles in Makkah mosques (1973).

Professional Experiences

2001 – Present

Assistant Professor, Islamic And Arabic Sciences (IAS), College of Applied & Supporting Studies, King Fahd University of Petroleum and Minerals (KFUPM), Dhahran, Saudi Arabia.

Research Information

1- Conferences and Workshops attended:

- Eighth International Conference organized by World Assembly for Muslim Youth, Theme: Muslim Youth and Present Challenges", Jordon, 2-3 October 1998.
- المؤتمر العالمي الثامن للندوة العالمية للشباب الإسلامي بعنوان: " الشباب المسلم والتحديات المعاصرة " بالأردن، في الفترة (2-3)/10/1998م
- Conference on "Teaching Islamic Culture and Current Issues in Universities", Zarga University, Jordon, 2000.
- مؤتمر " تدريس الثقافة الإسلامية وقضايا العصر بالجامعات " بجامعة الزرقاء بالأردن عام (1420هـ)
- Conference on "Muslim and current challenges," Organized by Muslim World League, Makka, 2002.

- مؤتمر " المسلمون والتحديات المعاصرة " الذي عقدته رابطة العالم الإسلامي بمكة المكرمة: في الفترة (4-6/12/1422هـ)
- Ninth International Conference organized by World Assembly for Muslim Youth, Theme: Youth and Globalization," Riyadh, 2003.
- المؤتمر العالمي التاسع للندوة العالمية للشباب الإسلامي بعنوان: " الشباب والانفتاح العالمي " بالرياض، في الفترة (19-16/8/1423هـ)
- Workshop on "Safeguarding University Youth Against Intellectual Onslaught," Islamic University, Medina, 2004.
- ندوة " تحصين شباب الجامعات ضد الغزو الفكري " المنعقدة بالجامعة الإسلامية بالمدينة المنورة في الفترة 12-14/2/1424هـ
- Seventh International Conference for Science Miracles in Quran and Sunnah, Dubai, 2005.
- المؤتمر العالمي السابع للإعجاز العلمي في القرآن والسنة، بدبي، عام 1425هـ
- International Conference on "Islam Stand on Terrorism," Imam Mohammad Bin Saud University, Riyadh, 2005.
- المؤتمر العالمي عن: " موقف الإسلام من الإرهاب " بجامعة الإمام محمد بن سعود الإسلامية، بالرياض في الفترة 1-3/3/1425هـ
- Eighth International Conferences for Scientific Miracles in the Quran and the Sunnah, Kuwait, 2007.
- المؤتمر العالمي الثامن للإعجاز العلمي في القرآن والسنة، بالكويت، في الفترة 5-8/11/1427هـ
- Third International Conference for "Islamic and Arabic Sciences and Scientific Miracles in the Quran and the Sunnah," Al-Menia University, Egypt, 2008.
- المؤتمر الدولي الثالث بعنوان: " العلوم الإسلامية والعربية وقضايا الإعجاز في القرآن والسنة: بين التراث والمعاصرة " في الفترة: من (16-14) 2/1428هـ بجامعة المنيا بمصر.

2- Publications:

- A Quranic Approach to Supporting and Honoring Prophet Mohammed, 1993
- منهج القرآن الكريم في تثبيت النبي صلى الله عليه وسلم وتكريمه. 1413هـ
- Interpretation and Explanation of a Part of Tafseer Al-Baset for Al-Imam Al-Wahdi, 1421H.
- تحقيق جزء من تفسير البسيط للإمام الواحدي [ت 468هـ] 1421هـ
- The Status of Prophet Mohammed (pbuh) as projected in the Holy Qur'an, 2001.
- مكانة النبي صلى الله عليه وسلم عند ربه كما يصورها القرآن الكريم. 1427هـ
- Contemporary Muslim Personality, 2008.
- الشخصية الإسلامية المعاصرة [بالاشتراك] 1429هـ

3- Papers:

- "The Moderate Nature of Islam". Paper published in "Peace: the Message of Islam," p: 265-287, KFUPM Press, 2005.
- وسطية الإسلام، ضمن كتاب الأمن رسالة الإسلام، لأساتذة القسم بالجامعة، ص 265-287، مطابع الجامعة، 2005م
- "Judicial Miracles in the Quran," Presented to the Third International Conference, Al-Menia University, Egypt, 2007

- الإعجاز التشريعي في القرآن، مقدم للمؤتمر الدولي الثالث بجامعة المنيا بمصر 2007م
- "Divine Values in Quran", under preparation.
- الموازين الربانية في القرآن الكريم [تحت الإعداد]
- "Quranic Formulae", under preparation.
- معادلات قرآنية [تحت الإعداد]

Workshops Attended

- Workshop on "Problem Analysis and Decision making and developing Supervisory Skills", By Human Resources Establishment, 1995.
- دورة في " تشخيص المشكلات واتخاذ القرارات وتنمية المهارات الإشرافية " بواسطة مؤسسة القدرات البشرية، في الفترة من (1-5) / 1415/7هـ
- Workshop on "Ten Keys for Success," By Canadian Training Institute, April 2000.
- ورشة عمل حول " المفاتيح العشرة للنجاح"، بواسطة المعهد الكندي للتدريب، أبريل 2000م
- Workshop on Neuro-Linguistic Programming. Organized by the World Assembly of Muslim Youth, 2002.
- دورة " دبلوم البرمجة اللغوية العصبية " بالندوة العالمية للشباب الإسلامي، في الفترة 6/27 – 1422/7/2هـ
- Workshop on "How to be An Effective Instructor," By Deanship of Academic Development, KFUPM, September 2002.
- ورشة عمل في " كيف تكون أستاذاً جامعياً فاعلاً " بواسطة مركز التطوير الأكاديمي بجامعة الملك فهد للبترول والمعادن، في الفترة (7-8) / 2002/9م
- Workshop on " Electronic University Education," By Deanship of Academic Development, KFUPM, November 2004.
- ورشة عمل في " التعلم الإلكتروني الجامعي " بواسطة عمادة التطوير الأكاديمي بجامعة الملك فهد للبترول والمعادن، في الفترة (18-27) / 11 / 2004م
- Workshop on "Improving Faculty in doing Research," By Deanship of Academic Development, KFUPM, February 2005.
- ورشة عمل في " تطوير الأساتذة في البحث العلمي " بواسطة عمادة التطوير الأكاديمي بجامعة الملك فهد للبترول والمعادن، في 2005/2/7م
- Workshop on Training the Trainers in Communication Skills. Organized by The Training Center for Information System. 2005.
- دورة في " تدريب المدربين في مهارات الاتصال " بواسطة مركز نظم المعلومات للتدريب، في الفترة (3-7) / 2005/9م
- Workshop on "Applying the Seven Principles of Effective Teaching." By Deanship of Academic Development, KFUPM, Nov. 2007..
- ورشة عمل في " تطبيق المبادئ السبعة في التدريس الفعال " بواسطة عمادة التطوير الأكاديمي بجامعة الملك فهد للبترول والمعادن، في 2007/11/14م
- Workshop on " Innovative Ways to Memorize the Holy Qur'an" presented by Dr. Yahya Al-Ghowsani (15 hours). KFUPM. Apr. 2008.

- دورة " أفكار إبداعية في حفظ القرآن الكريم " على يد المدرب الحافظ د. يحيى الغوثاني، لمدة 15 ساعة، بالجامعة في الفترة 5-7 إبريل 2008م

Workshops Delivered

- Workshop on "Quran Tajweed," [10 Hours].
• دورة في " تجويد القرآن الكريم " [10 ساعات]
- Workshop on "Rules of Quran Tafseer," [10 Hours].
• دورة في " أصول تفسير الكريم " [10 ساعات]
- Workshop on "Quran Sciences," [15 Hours].
• دورة في " علوم القرآن الكريم " [15 ساعة]
- Workshop on "Miracles in Quran," [20 Hours].
• دورة في " إعجاز القرآن الكريم " [20 ساعة]
- Workshop on "Stories of Prophets," [20 Hours].
• دورة في " قصص الأنبياء " [20 ساعة]
- Workshop on "Rules of Understanding Quran," [5 Hours].
• دورة في " قواعد تدبر القرآن " [5 ساعات]
- Workshop on "Islamic Ideology," [25 Hours].
• دورة في " العقيدة الإسلامية " [25 ساعة]
- Workshop on "Events of the Day of Judgment," [10 Hours].
• دورة في " أحداث اليوم الآخر " [10 ساعات]
- Workshop on "Prophet Mohammad Sira," [30 Hours].
• دورة في " السيرة النبوية " [30 ساعة]

Committees Participation

- Chairman, Committee on Religious Guidance for students, a Standing Committee of KFUPM.
• رئيس لجنة التوجيه الديني للطلاب بالجامعة.
- Member, Islamic Affair Committee, a Standing Committee of KFUPM.
• عضو لجنة الشؤون الإسلامية بالجامعة.
- Member, Curriculum Development Committee, IAS, KFUPM
• عضو لجنة تطوير المقررات الدراسية بالقسم.
- Member, Saudi Scientific Society for Quran and Its Sciences, and Chairman of Dammam Subcommittee
• عضو الجمعية العلمية السعودية للقرآن وعلومه، ورئيس اللجنة الفرعية في الدمام.
- Member, International Committee for Quran Memorization, Eastern Province Branch. KSA.
• عضو اللجنة الفرعية للهيئة العالمية لتحفيظ القرآن الكريم بالمنطقة الشرقية.
- Member, International Organization for Scientific Miracles in the Quran and Sunnah, Eastern Province.

- عضو مكتب الهيئة العالمية للإعجاز العلمي في القرآن والسنة بالمنطقة الشرقية.